
3روزنامه اخبار صنعت  چهارشنبه 12 خرداد 1400     شماره  1665 اقتصاد
معاون بازرسي اتاق اصناف ايران:

درج شناسه کالا بر روي 9 قلم 
لوازم خانگي الزامي است

معاون نظارت و بازرسي اتاق اصناف ايران 
گفت: در حال حاضر برخي از کالاها از جمله 
9 قلم لوازم خانگي ملزم به درج شناسه کالا 

هستند.
به گزارش اتاق اصناف ايران، بهنام نيک 
منش درباره ارائه گارانتي براي کالاهاي قاچاق 
از  کالاها  برخي  حاضر  حال  در  افزود:  تقلبي 
جمله 9 قلم لوازم خانگي ملزم به درج شناسه 
کالا هستند. محصولي که شناسه کالا داشته 
باشد به معناي صحت سنجي در تمام قطعات 
آن است و از اين طريق ميزان تخلفات در اين 

حوزه به حداقل مي رسد.
گروه هاي  برخي  اينکه  به  اشاره  با  وي 
کالايي مشمول قيمت گذاري هستند، گفت: 
لوازم  جمله  از  کالاها،  از  برخي  مجموع  در 
خانگي، چه از طريق واردات وارد کشور شده 
توليد  کشور  کارخانه هاي  در  چه  و  باشند 
مي توان  کالا  شناسه  داشتن  با  باشند،  شده 
ثبت  و  شده  اظهار  کالاها  اين  که  برد  پي 
شناسه  داراي  کالاي  اگر  پس  دارد  شناسه 
قاچاق  باشند  داشته  وجود  بازار  سطح  در 

محسوب نمي شوند.
نيک منش افزود: عکس اين موضوع هم 
بدون  اگر کالايي خارجي  است،  بررسي  قابل 
شناسه کالا در سطح بازار وجود داشته باشد 
مي توان آن را به عنوان قاچاق در نظر گرفت و 
به معناي بروز تخلف قانوني در مسير توليد يا 

واردات تلقي مي شود.
معاون نظارت و بازرسي اتاق اصناف ايران 
با اشاره به همکاري مناسب واحدهاي توليدي 
در فرايند درج شناسه کالا گفت: اگر کالايي 
وارداتش ممنوع شده باشد، اما در بازار وجود 
داشته باشد قاچاق محسوب شده و با توجه به 
شرح وظايف تعريف شده، صدور کارت گارانتي 
براي اين اقلام بايد با برخورد بازرسان سازمان 

حمايت پيگيري شود.
وي درباره مسئول رسيدگي به اين تخلف 
در سطح بازار گفت: با توجه به اين که موضوع 
دهنده،  ارائه  شرکت هاي  بر  نظارت  گارانتي، 
به حوزه مسئوليت هاي  آن  و سامانه  گارانتي 
سازمان حمايت مربوط مي شود بايد از همين 
بخش ها موضوع را پيگيري کنيد. در صورت 
وجود چنين تخلفاتي سازمان حمايت به عنوان 
گارانتي  موضوع  به  رسيدگي  اصلي  متولي 

توضيحات لازم را ارائه خواهد داد.

حمايت مجلس از فروشگاه هاي 
آنلاين در مقابله با قاچاق کالا

به  اشاره  با  آبادي  قطب  حسيني  رضا 
حمايت مجلس از ظرفيت فروشگاه هاي آنلاين 
در جلوگيري از قاچاق کالا گفت: از آنجا که 
براي کالاي قاچاق عوارض گمرکي و ماليات 
پرداخت نمي شود، براي مصرف کننده مقرون 
به صرفه تر و براي فروشنده داراي سود بيشتر 
قاچاق  گسترش  براي  افراد  تمايل  لذا  است، 
افزايش مي يابد و اين امر موجب ضربه به توليد 

داخل و کسب وکارهاي قانوني خواهد شد.
وي با بيان اينکه در صورت تمايل، دولت 
مي تواند با قاچاق مقابله کند در حاليکه به نظر 
مي رسد برنامه اي براي تحقق اين مهم وجود 
دارد، ادامه داد: قاچاق کالا نه تنها موجب ضربه 
به توليدکننده داخلي مي شود بلکه براي عرضه 
نيز  کننده کالاهاي وارداتي به صورت قانوني 
ضرر و زيان به دنبال دارد. فروشگاه هاي آنلاين 
به راحتي قابل نظارت هستند اما در بازار آفلاين 

اين ويژگي را نداريم.
مجلس  در  بابک  شهر  مردم  نماينده 
کالاي  حاضر  حال  در  افزود:  اسلامي  شوراي 
عرضه شده در فروشگاه هاي آنلاين مثل ديجي 
کالا و ... به دليل پرداخت عوارض، ماليات و... 
نسبت به ساير بازارها که در آنها کالا به صورت 
قاچاق وارد کشور مي شود، گران تر است و اين 
فروشگاه ها  اين  مشتري  کاهش  موجب  امر 
فعاليت  فروشگاه  اين  که  حالي  در  مي شود. 

شرعي و قانوني دارند.
وي افزود: مي توان با ارائه تسهيلات ارزان 
قيمت، پيش بيني معافيت هايي مالياتي، در نظر 
گرفتن تخفيف هايي در حامل هاي انرژي و...از 
فروشگاه هاي آنلاين که در دوره شيوع کرونا، 
داشتند،  تجمعات  کاهش  به  بسياري  کمک 
بانک  امر  اين  تحقق  براي  که  کرد  حمايت 

مرکزي بايد برنامه ريزي کند.
کرد:  تصريح  آبادي  قطب  رضاحسيني 
آسيب  با  بايد  ابتدا  دردي  هر  درمان  براي 
شناسي علل بروز آن را مشخص کرد؛ قاچاق 
تنها  نه  و  نيست  کنترلي  غيرقابل  پديده ي 
افراد عادي نمي توانند در اين حوزه فعاليت 
کنند بلکه موضوع قاچاق بيشتر توسط افراد 
صاحب نفوذ و قدرتمندي انجام مي شود. در 
آوردن  دست  به  براي  عادي  مردم  حقيقت 
برخي  و  بزرگ  مافياي  عامل  نان  لقمه  يک 

تاجران مي شوند.
کميسيون  رييسه  هيات  عضو  گفته  به 
صنايع و معادن قاچاق، واردات تعداد محدودي 
کالا نيست بلکه در حال حاضر قاچاق از مبادي 
رسمي و با حجم بسيار انجام مي گيرد بنابراين 

بايد مشکل را از ابتداي زنجيره حل کرد.

مدير منابع انساني و پشتيباني 
مجتمع سنگ آهن سنگان 

منصوب شد
جعفري،  مهندس  طرف  از  حکمي  طي 
مدير منابع انساني و پشتيباني مجتمع سنگ 

آهن سنگان منصوب شد.
به گزارش روابط عمومي مجتمع سنگ 
از طرف مهندس  آهن سنگان ، طي حکمي 
جعفري مديريت محترم مجتمع سنگ آهن 
سنگان، مهندس بادوست بعنوان مدير منابع 

انساني و پشتيباني مجتمع منصوب گرديد.

وزير صمت خبر داد؛

رشد توليد بالاي 50 درصدي 
27 رشته صنعتي در فروردين

وزير صمت گفت: در فروردين ماه سال 
شاهد  کشور  صنعتي،  رشته   27 در  جاري 

رشد توليد بالاي 50 درصدي بوديم.
رزم  عليرضا  صمت،  وزارت  گزارش  به 
حسيني در آئين افتتاح بزرگترين خط توليد 
سيمان  توليد  ظرفيت  گفت:  کشور  سيمان 
به  کشور  نياز  و  تن  ميليون   80 کشور  در 
است؛  تن  ميليون   70 حدود  محصول  اين 
بود  سيمان  واردکننده  روزي  که  کشوري 
امروز به يکي از کشورهاي صادر کننده اين 

محصول تبديل شده است.
وزير صنعت، معدن و تجارت رشد توليد 
افزود:  و  کرد  عنوان  درصد   13 را  سيمان 
تعميق ساخت  توليد،  افزايش رشد  کنار  در 
از  ديگر  يکي  نيز  سيمان  صنايع  در  داخل 
است.رزم حسيني  صنعت  اين  افتخارات 
عليه کشور  تحريم هاي ظالمانه  داد:  توضيح 
موجب تقويت و رشد صنايع مختلف کشور 
شده است، بطوريکه در حال حاضر 80 درصد 
در  کشور  سراسر  در  سيمان  کارخانجات  از 
نتيجه اعتماد به توان داخلي ساخته شده اند.
ادامه  تجارت در  و  وزير صنعت، معدن 
در  غيرنفتي  صادرات  خود،  صحبت هاي 
توسعه صنعت و  را مؤثر در  سنوات گذشته 
کرد:  تصريح  و  دانست  داخل  توليد  افزايش 
وجود  سال ها  اين  در  غيرنفتي  صادرات  اگر 
با  توليد  براي  اوليه  مواد  تأمين  در  نداشت 
مشکل روبرو مي شديم؛ خوشبختانه با همت 
گذاري هاي  سياست  و  اقتصادي  فعالان 
از  ناشي  فشار  وجود  با  توانستيم  مناسب، 
رشد  به  کرونا  بيماري  شيوع  و  تحريم ها 

صنعتي 8 درصد دست پيدا کنيم.
رشته   27 درصدي   50 بالاي  رشد 

صنعتي در فروردين ماه سال جاري
وي با بيان اينکه در فروردين ماه سال 
شاهد  کشور  صنعتي،  رشته   27 در  جاري 
رشد بالاي 50 درصد بود، گفت: با توجه به 
دارد پيش بيني مي کنيم  شرايطي که وجود 
اين آهنگ رشد توليد و در کنار آن تجارت 

بين المللي ادامه پيدا کند.
رزم حسيني با تاکيد بر سياست وزارت 
به  داخل،  توليد  از  حمايت  بر  مبني  صمت 
سابقه طولاني صنعت سيمان در کشور اشاره 
کرد و با استناد به ظرفيت 80 ميليون تني 
توليد در سيمان، آن ها را فرصتي خوب براي 

ساخت کشور توصيف کرد.

افزايش 12 درصدي توليد 
کنسانتره زغال سنگ ايميدرو 

در فروردين ماه
و  معادن  نوسازي  و  توسعه  سازمان 
اعلام کرد:  )ايميدرو(  ايران  معدني  صنايع 
ايميدرو  سنگ  زغال  کنسانتره  توليد  ميزان 
 12 از  بيش   1400 سال  ماه  نخستين  در 
 2 ايميدرو،  گزارش  يافت.به  افزايش  درصد 
شرکت تابعه ايميدرو )طبس و البرز مرکزي( 
تن   937 و  هزار   52 امسال  فروردين  در 
ميزان  کردند.  توليد  زغال سنگ  کنسانتره 
توليد اين شرکت ها در مدت مشابه سال 99، 
نزديک به 47 هزار و 111 تن بود.همچنين 
و  هزار  فروردين 123  ماه  در  اين شرکت ها 
772 تن ماده معدني استخراج کردند که در 
رقم مدت مشابه سال 99 )103  با  مقايسه 
هزار و 80 تن( 20 درصد رشد نشان مي دهد.
از  زغال سنگ  کنسانتره  ارسال  ميزان 
به  مرکزي  البرز  و  طبس  شرکت هاي  سوي 
امسال  ماه  نخستين  در  داخلي  شرکت هاي 
نيز 72 هزار و 301 تن بود که نسبت به رقم 
مدت مشابه سال 99 )50 هزار و 506 تن( 

43 درصد رشد نشان مي دهد.
زغال سنگ  کنسانتره  توليد  ميزان 
نوسازي  و  توسعه  سازمان  تابعه  واحدهاي 
 ،99 سال  در  ايران  معدني  صنايع  و  معادن 
يافت.  افزايش  درصد  هشت  به  نزديک 
پايان  تا  فروردين  ابتداي  از  شرکت ها  اين 
تن   830 و  هزار   715 پارسال  اسفندماه 
رقم  اين  کردند.  توليد  زغال سنگ  کنسانتره 
و  هزار   664 گذشته  سال  مشابه  مدت  در 

568 تن بود.

بر مبناي بخشنامه گمرک؛

عوارض صادراتي تخم مرغ 
کاهش يافت

تغيير  گمرک،  بخشنامه  مبناي  بر 
ميزان  از  تخم مرغ  صادراتي  عوارض  ميزان 
براي  ريال  ميزان 20000  به  ريال   35000
هر کيلوگرم صرفا براي مدت 15 روز از تاريخ 

29/2/1400 ابلاغ شد.
دفتر  کل  مدير  شاماني  اکبر  علي 
کشور  گمرکات  به  بخشنامه اي  در  صادرات 
شماره  بخشنامه هاي  پيرو  کرد،  اعلام 
956362/99/148 مورخ 12/8/99 و شماره 
 3/9/1399 مورخ   1052158/99/171
به  تخم مرغ،  صادرات  ضوابط  موضوع 
 70331/60 شماره  نامه  تصوير  پيوست 
و  صادرات  مقررات  دفتر   5/3/1400 مورخ 
واردات وزارت صنعت معدن و تجارت منضم 
مورخ   7584/500/1400 شماره  نامه  به 
بازرگاني  29/2/1400 معاون محترم توسعه 
تغيير  خصوص  در  کشاورزي  جهاد  وزارت 
ميزان  از  تخم مرغ  صادراتي  عوارض  ميزان 
براي  ريال  ميزان 20000  به  ريال   35000
از  روز   15 مدت  براي  صرفا  کيلوگرم  هر 
تاريخ 29/2/1400 جهت اطلاع و اقدام لازم 
و  مربوطه  مقررات  و  ضوابط  کليه  رعايت  با 
مطابق مفاد نامه هاي موصوف ارسال مي شود.

بخشنامه  يک  بند  است  بديهي 
956362/99/148 مورخ 12/8/1399 مبني 
تخم مرغ  صادرات  جهت  مجوز  اخذ  لزوم  بر 

نيز کماکان به قوت خود باقي است.

اخبار اخبار

مديرکل دفتر برنامه ريزي، فناوري و بودجه سازمان زمين شناسي 
و اکتشافات معدني از هشدارهاي اين نهاد درباره فرونشست زمين، 
اتمام بودن ذخاير معدني بويژه سنگ آهن در  اقليم و رو به  تغيير 

کشور خبر داد.
ديده بان  عنوان  به  شناسي  زمين  سازمان  افزود:  جديدي  رضا 
بيني  پيش  را  مسائلي  اقليم  تغيير  و  سرزمين  از  شناخت  با  آينده 
فرونشست  ها هشدار مي دهد که  بحران  بروز  به  نسبت  و  مي کند 

زمين يکي از مهمترين آنهاست.
است که  زمين  تدريجي سطح  رفتن  پايين  فرونشست،  پديده 
دليل اصلي آن برداشت بي رويه از سفره هاي آبي زير زميني مي باشد.
بود  هايي  بخش  جزو  زمين  فرونشست  داشت:  اظهار  جديدي 
با  و  رسمي  طور  به   80 دهه  ابتداي  از  شناسي  زمين  سازمان  که 
مستنداتي کامل درباره آن به نظام برنامه ريزي کشور و مسوولان آن 

زمان هشدار داد که در حال ظهور به صورت جدي است.
اين کارشناس زمين شناسي با بيان اينکه پديده فرونشست از 
چند دهه گذشته در کشورمان آغاز شده است، اضافه کرد: سازمان 
زمين شناسي در دهه 80 اين موضوع را به طور رسمي اعلام کرد اما 
نظام برنامه ريزي آن موقع اين موضوع را جدي تلقي نکرد و به دنبال 
پاک کردن صورت مساله بود و حتي اين موضوع مطرح شد که اين 

معضل چه ارتباطي به سازمان زمين شناسي دارد.
محور  شناسي  زمين  سازمان  امروز  اينکه  به  اشاره  با  جديدي 
مطالعات فرونشست قرار گرفته و اين موضوع در هيات وزيران هم با 
توجه به مساله خاص اصفهان مطرح شده است، گفت: ما با توجه به 
پايش مخاطرات طبيعي و زمين شناسي در 2 بخش به نظام برنامه 
ريزي کشور هشدار جدي داديم که شامل » فرونشست زمين، تغيير 
اقليم و گرد و غبار » و » رو به اتمام بودن ذخاير معدني بويژه سنگ 

آهن با روند اکتشاف فعلي » است.
وي با تاکيد بر اينکه فرونشست زمين،  تغيير اقليم و گرد و غبار 
مخاطراتي است که با زندگي مردم ارتباط دارد و مشکلاتي را براي 
آنها ايجاد مي کند، افزود: لازم است که راه هاي مناسب براي انجام 

طرح هاي پايشي و مهار اين پديده ها در کشور هموار شود.
اينکه سازمان زمين شناسي در بخش منشاء  بيان  با  جديدي 
کار  کرد:  تصريح  مي کند،  فعاليت  طبيعي  مخاطرات  پايش  و  يابي 
هشدار  آنها  بروز  به  نسبت  بلکه  نيست  پديده ها  کنترل  و  مهار  ما 
براي  هايي  نسخه  و  پردازيم  مي  يابي  منشاء  و  پايش  به  مي دهيم، 

مهار آنها ارائه مي کنيم.
اعلام مي کند  زمين شناسي  سازمان  که  زماني  داد:  ادامه  وي 
پديده فرونشست ناشي از برداشت بي رويه آب هاي زيرزميني است 
در واقع لزوم تعادل بخشي بين منابع و مصارف آب را مطرح کرديم 
و در اين بخش دستگاه هاي اجرايي ديگر کشور بايد وارد کار شوند.

اين کارشناس همچنين با اشاره به محدود بودن ذخاير معدني 
کشور در تامين مواد اوليه مورد نياز صنايع بويژه معدني، تاکيد کرد: 
ما در اين زمينه در اواخر دهه 90 يعني از سال 97 هشدار جدي 
داديم که ذخاير معدني مانند سنگ آهن با روند اکتشاف موجود رو 

به اتمام است.
انتظار رخدادهاي مناسب  از لحاظ معدني  ما  وي توضيح داد: 
مطالعات  که  رسيم  مي  هدف  اين  به  زماني  اما  داريم  کشور  در  را 
و اکتشافات کامل،  عمقي و هدفمند انجام شود درحاليکه تاکنون 
يکپارچه و سياست گذاري  اکتشاف  نبود  به دليل  اکتشافات معدني 
واحد کامل نبوده است و در اين زمينه در حال ضربه خوردن جدي 

هستيم.
ذخاير سنگ آهن تا 12 سال آينده رو به اتمام است

زمين  سازمان  بيني  پيش  به  توجه  با  کرد:  اضافه  جديدي 
برنامه  و  اکتشاف  روند  همين  با  کشور  آهن  ذخاير سنگ  شناسي، 
ريزي و منابع مالي که هزينه مي شود،  10 تا 12 سال آينده رو به 

اتمام است.
وي ذخاير معدني بوکسيت )ماده اوليه آلومينيوم( را براي هشت 
تا 10 و مس را براي 12 تا 15 سال آينده تخمين زد و گفت : درباره 
برسد  نتيجه  به  يزد(  )در  مهدي آباد  معدن  طرح  اگر  روي  و  سرب 

سال هاي  مي توانيم  و  مي کنيم  پيدا  زمينه  اين  در  مناسبي  ذخيره 
بيشتر دوام بياريم اما اگر اين اتفاق نيفتد ذخاير سرب و روي 10 تا 

12 سال آينده رو به اتمام است.
وي با تاکيد بر ضرورت اجراي طرح اکتشاف ذخاير معدني با 
افزود:  بخش خصوصي،  مشارکت  و  جديد  هاي  فناوري  از  استفاده 
به تازگي  و  اجراست  و  پيگيري  دست  در  زمينه  اين  در  طرح هايي 
طرح  شد  مقرر  اصفهان  مبارکه  فولاد  شرکت  با  اي  تفاهمنامه  در 
هدف  با  مربع  کيلومتر  هزار  يکصد  پهنه  در  هوابرد  ژئوفيزيک 
اين  مشارکت  با  آهن  سنگ  بويژه  معدني  ذخاير  جديد  اکتشافات 

بخش انجام شود.
نقشه  در  استفاده  مورد  روش هاي  از  يکي  هوايي  ژئوفيزيک 
توسط  که  است  زمين  فيزيکي  تغييرات  و  دگرساني ها  از  برداري 
هواپيما يا بالگرد انجام مي شود و داراي صحت و دقت بالايي است؛ 
از نتايج مطالعات ژئوفيزيک هوايي براي مسائلي از جمله اکتشافات 

ذخاير معدني استفاده مي شود.
بر  تاکيد  با  زمين شناسي  سازمان  ريزي  برنامه  دفتر  مديرکل 
اين  است  ممکن  زيرا  نداريم  خطا  و  آزمون  براي  فرصتي  ما  اينکه 
زندگي  طبيعي،  مخاطرات  گفت:  برسد،  فاجعه  مرحله  به  مسائل 
شهري و محيط زيست انساني را تحت تاثير قرار مي دهد و محدود 
هاي  بحران  و  اشتغال  اقتصاد،  مانند  مباحثي  معدني،  ذخاير  بودن 

ناشي از کمبود مواد اوليه را در بر مي گيرد.
سال  از سه  فرونشست  پايش  اينکه طرح  به  اشاره  با  جديدي 
گذشته به طور جدي در استان اصفهان انجام و به توليد اطلاعات 
و  شهرها  در  فرونشست  تراکنش  مختلف  محيط هاي  نقشه  پايه، 
به طور  بايد  مطالعات  اين  داشت:  اظهار  است،  منجر شده  دشت ها 
اين  مهار  برنامه هاي  طرفي  از  شود  انجام  بيشتر  دقت  با  و  مستمر 
پديده نيز به استان اصفهان پيشنهاد شده که برخي از آنها در حال 

اجرا و تعدادي نيز مسکوت مانده است.
30  استان  ايران در معرض فرونشست زمين است

سازمان  بودجه  و  فناوري  برنامه ريزي،  دفتر  مديرکل 
زمين شناسي  با بيان اينکه از 31 استان کشور، 30 استان در معرض 
مخاطره فرونشست زمين قرار دارد، گفت: تنها استاني که هنوز به 
طور جدي با اين پديده مواجه نشده، گيلان است هرچند اين خطه 

نيز معضلات زيست محيطي خاص خود را دارد.
جديدي افزود: پس از پايش فرونشست زمين در اصفهان به اين 
نتيجه رسيديم که طرح مذکور را به صورت جدي وارد مرحله ملي 
کنيم و تصميم بر اين شد که طرح ملي پايش فرونشست با همکاري 

دستگاه هاي مربوطه اجرا شود.
وي با بيان اينکه اجراي چنين طرح هايي در زمان حاضر دير 
تصريح  است،  رسيده  بحراني  فوق  مراحل  به  مناطق  برخي  و  شده 
کرد: اين موضوع کُندي نظام برنامه ريزي کشور را در اين زمينه نشان 
مي دهد که 20 سال پس از اعلام موضع جدي سازمان زمين شناسي 

اين کارها انجام مي شود.
شناسي  زمين  سازمان  آيا  که  پرسش  اين  به  پاسخ  در  وي 
داد:  توضيح  باشد،  زمين مطالبه گر  فرونشست  مهار  درباره  مي تواند 
بروز  به  توجه  با  اما  باشيم  مطالبه گر  نمي توانيم  شکل  اين  به  ما 
فرونشست زمين و وظيفه ملي که به عهده داريم شايد به اين سمت 

رفتيم که در برخي موارد مطالبه گري کنيم.
لازم  درباره  محکمي  و  مدون  قانون  اينکه  بيان  با  جديدي 

الاجرا بودن مطالعات زمين شناسي وجود ندارد، افزود: اگر بخواهيم 
مطالعات اين سازمان لازم الاجرا شود نياز به قوانين وهمراهي نظام 
نظام  باشد  منوال  به همين  وضع  اگر  اما  دارد  کشور  ريزي  برنامه 

برنامه ريزي کشور در اين قضيه نمي تواند به نتيجه برسد.
اين کارشناس با اشاره به نقش سازمان زمين شناسي به عنوان 
نظام علمي و هشدار دهنده با اطلاعات قوي، افزود: اطلاعات ما بايد 
شود  استفاده  کشور  حياتي  هاي  زيرساخت  و  شهري  جانمايي  در 
زيرا اطلاعات پايه اي و اکتشافي ما مسير را براي اجراي طرح هاي 

زيرساختي و معدنکاري تسهيل مي کند.
وي درباره اينکه در زمان حاضر با توجه به بحراني بودن پديده 
فرونشست زمين در اصفهان چه موضوعي اولويت دارد، گفت: ابتدا 
بايد منابع و مصارف آب براي تعادل بخشي مشخص شود و طرح هاي 
زيرساختي استان، جايگزين داشته باشند تا اگر راهي يا زيرساخت 

حياتي استان دچار مشکل شد جايگزين براي آن داشته باشيم.
جديدي اضافه کرد: اکنون جاي آزمون و خطا، لج و لجباري و 
گروکشي سياسي و ساختاري  براي قدرت نمايي نيست و مردم هم 

بايد همراهي کنند.
براي  کرد:  تصريح  سازي،  فرهنگ  اهميت  بر  تاکيد  با  وي 
فعاليت هايي که با مصارف آب محدود مي شود بايد به فکر جايگزين 
به  قرار است کشاورزي محدود شود  اگر  به عنوان مثال  باشيم  هم 
فکر روش هاي جايگزين براي تامين معيشت باشيم که اين موضوع از 

وظايف ساير دستگاه هاي اجرايي است.
در طرح هاي انتقال آب به طور مستقيم از زمين شناسي 

استعلام نشد
سازمان  بودجه  و  فناوري  برنامه ريزي،  دفتر  مديرکل 
زمين شناسي  در پاسخ به اينکه آيا در طرح هاي مهم انتقال آب از 
نظرات کارشناسي اين سازمان به طور مستقيم استفاده شد، توضيح 
داد: انتقال آب بحث پيچيده، چند وجهي و بين دستگاهي است و 
زمين  پايه  اطلاعات  از  اين چنيني  مهم  در طرح هاي  کلي  به طور 
استفاده مي شود و طرح زيرساختي  به صورت غير مستقيم  شناسي 

نداريم که از اطلاعات پايه زمين شناسي در آن استفاده نشود.
جديدي با بيان اينکه در طرح هاي انتقال آب مانند حوضه آبريز 
زاينده رود به طور مستقيم از سازمان زمين شناسي استعلام نشده است، 
افزود: نگاه و تحليل هاي ما در ساليان اخير نسبت به سه يا چهار دهه 
پيش با توجه به تجهيز سازمان به ابزار پيشرفته متفاوت است و اصرار 
داريم در بحث زيرساختي و شريان هاي حياتي کشور از تحليل هاي به 

روز و کارشناسي جديد سازمان زمين شناسي استفاده شود.
توليد حدود 390 لايه اطلاعاتي در کشور در  به  اشاره  با  وي 
قالب 94 عنوان نقشه مختلف توسط سازمان زمين شناسي، اضافه 
کرد: استفاده از نتايج تحليل ها و تلفيق اطلاعات زمين شناسي در 

اجراي طرح هاي بزرگ زيرساختي کشور ضروري است.
مديرکل دفتر برنامه ريزي، فناوري و بودجه سازمان زمين شناسي  
با بيان اينکه وقتي يک بحران اتفاق مي افتد به ما مراجعه مي شود، 
دانش  با  بيفتد  اتفاق  بحراني  آنکه  از  قبل  است  لازم  کرد:  تصريح 
بيشتر و از ديد بالاتر با استفاده از ظرفيت  وجود به عارضه يابي و 
ارائه  آماده  زمين شناسي  بپردازيم که سازمان  بحران  از  پيشگيري 

نظرات کارشناسي خود در اين زمينه است.
بر اساس تعريف يونسکو، فرونشست شامل فرو ريزش يا نشست 
روي  بزرگ  مقياس  در  متفاوتي  به علت هاي  که  است  زمين  سطح 
پايين  به  قائم رو  به حرکت  اين اصطلاح  به طور معمول  مي دهد؛  
سطح زمين که مي تواند با بردار اندک افقي همراه باشد، گفته مي 
شود و مهمترين علت آن بهره برداري غير اصولي و بيش از حد از 

تغذيه آبخوان است.
هاي  سفره  تخريب  شامل  زمين  فرونشست  از  ناشي  خسارت 
تغيير  آبخوان،  در  آب  طبيعي  ذخيره  امکان  عدم  و  زيرزميني  آب 
شکل شبکه آبراهه ها،  آسيب به شريان هاي حياتي )پل ها، راه ها، 
خطوط راه آهن و مجاري فاضلاب ها(، خسارت به سازه هاي شهري 
و مسکوني، خرابي پوشش چاه ها، خسارت جدي و جبران ناشدني به 

نواحي صنعتي و کشاورزي و ايجاد شکاف در زمين است.

کارشناس و تحليلگر مسائل اقتصادی گفت: وقتی چنين مساله 
نظر  مد  تنهايی  به  نبايد  را  يارانه  اعطای  شود،مساله  می  طرح  ای 
قرار داد، بلکه بايد ديد آيا نامزدها در تغيير ساختار تامين اجتماعی 
هم می توانند موثر باشند يا خير؟ آيا درساختار ماليات ستانی خود 
بدون  و  پايدار  درآمدهای  از  آيا  خير؟  يا  کنند  می  ايجاد  تغييری 
و  از درآمدهای مضر  يا روی يک سری  استفاده می کنند  اثر سوء 
باقی می گذارند  بر جامعه  اقتصادی ديگری  تبعات  درآمدهايی که 

می خواهند موضوع اعطای يارانه های بالا را بنا کنند؟
در  نقدی  های  يارانه  اعطای  موضوع  اخبار صنعت،  گزارش  به 
اين روزها در رقم  از جمله وعده هايی است که  رقم های مختلف 
های مختلف به مردم گفته می شود تا در صورت رای آوری مردم 
منتظر دريافت يارانه هايی تا ده برابر آنچه امروز دريافت می کنند 
باشند، مثل وعده يارانه 450 هزار تومانی، اما تامين اين يارانه از چه 
يا خير،  اين وعده عملی می شود  اصلا  و  منبعی صورت می گيرد 
اخبار صنعت در گفت و گو با مهدی موحدی بک نظر کارشناس و 
تحليلگر مسائل اقتصادی داشته که ماحصل آن در ادامه آمده است.

مهدی موحدی بک نظر کارشناس و تحليلگر مسائل اقتصادی 
در واکنش به وعده های برخی از نامزدهای رياست جمهوری مبنی 
به  به مردم در صورت رای آوری گفت:  بالا  يارانه های  بر پرداخت 
ناتوان و طبقات مشخص  افراد  به  هر حال در تمام کشورهای دنيا 
کم درآمدی که امکان کار و درآمد زايی برای آنها وجود ندارد يارانه 
پرداخت می شود، لذا برای اقشار مشخصی نمی توان منکر اعطای 
يارانه شد، اما ميزان پرداخت يارانه اصلا اينگونه که مطرح می شود 
مثل حذف  برقرار شود  بايد  اصولی  يارانه  دادن  برای  يعنی  نيست، 
يارانه های پنهان و آشکارا از دهک های بالای درآمدی که به وسيله 
اينکه کمک قابل توجهی برای  ايجاد کرد وهم  آن هم بتوان شغل 
گذران زندگی معيشتی و درمانی عده ی قليلی که واقعا نيازمند به 

حمايت هستند در نظر گرفت. 
سياستهای  دولت  متاسفانه  کرد:  نشان  خاطر  باره  دراين  وی 

درستی را در عرصه اقتصاد به کار نگرفت؛ سرانجام اين موضوع هم 
قرار گرفتن کشور در مشکلات بيشماری است که همين مشکلات 
اقتصادی می تواند مشکلات امنيتی- اجتماعی را در کشور بيش از 
پيش افزايش دهد و به شکاف طبقاتی و ضعيف شدن اقشار فقير و 

کم درآمد جامعه بيش از پيش منتهی شود.
با  کرد:  نشان  خاطر  اقتصادی  مسائل  تحليلگر  و  کارشناس 
نگاهی به آمارهای ضريب جينی به عنوان شاخص نابرابری در ميان 
کشورهای مختلف به اين نتيجه می رسيم که وضعيت بسامانی در 
جدی  موضوعی  جامعه  اقشار  به  کمک  بنابراين  نداريم  حوزه  اين 
است، در اين مورد نبايد شک و شبهه ايی برای دولت بعدی وجود 
داشته باشد. اما صحبت ها و وعده های نامزدهايی که موضوع اعطای 
يارانه های بالا را به مردم می دهند دو مدل می توان تحليل کرد. 
با نگاه خوش بينانه به اين موضوع می توان گفت هدف آنها از بيان 
و عمل کردن به اين موضوع جلوگيری از شکاف طبقاتی و مبارزه با 

اين پديده است. 
کارشناس مسائل اقتصادی خاطر نشان کرد: اگر نگاه بد بينانه 
ای داشته باشيم اين موضوعات فقط به اين دليل بيان می شود که 
رای کشيده شوند، چرا که  پای صندوق های  اقشار ضعيف جامعه 
های  درسال  که  اقتصادی  وصدمات  لطمات  واسطه  به  طبقات  اين 
اخير متحمل شده اند، بيشترين مشکلات را دارند، بنابراين ممکن 
است چه بسا با صندوق رای قهر کرده باشند بنابراين نامزدهايی که 
موضوع اعطای يارانه های بالا را بيان می کنند، بيشتر به دنبال جذب 
بيشتر آرا به نفع خود هستند يعنی با دادن وعده اعطای يارانه زياد، 
کوشش می کنند طبقات پايين جامعه را به سمت خود بکشانند، اما 
نکته اينجاست که وقتی چنين مساله ای طرح می شود اين مساله 
در  نامزدها  آيا  ديد  بايد  بلکه  داد،  قرار  نظر  مد  تنهايی  به  نبايد  را 
تغيير ساختار تامين اجتماعی هم می توانند موثر باشند يا خير؟ آيا 
آيا  يا خير؟  ايجاد می کنند  تغييری  ماليات ستانی خود  درساختار 
از درآمدهای پايدار و بدون اثر سوء استفاده می کنند يا روی يک 

اقتصادی ديگری  از درآمدهای مضر و درآمدهايی که تبعات  سری 
بر جامعه باقی می گذارند می خواهند موضوع اعطای يارانه های بالا 

را بنا کنند؟
مهدی موحدی بک نظر دراين باره خاطر نشان کرد: مثلا ممکن 
است بگويند می خواهيم از بانک استقراض کنيم، اين موضوع محل 
اشکال است يا اينکه بگويند نفت را می فروشيم و به مردم می دهيم، 
داده می شود؟  به مردم  فروخته شده  نفت  قالب چه ساختاری  در 
که چنين  زمان  هر  می شود؟ پس  اداره  کشور چگونه  جاری  امور 
بايد  داده می شود مهمترين سوالی که مردم  به مردم  وعده هايی 
از نامزدهای انتخابات بپرسند اين است که شما از چه درآمدی می 
خواهيد برای اعطای يارانه ها با مبالغ بالا به مردم استفاده کنيد و 
سوال پيچيده تر اين است که درآمدی که استفاده می کنيد چه خط 
و ربط و نسبتی با نظام برنامه ريزی وبودجه کشور دارد و نظام تامين 
اجتماعی شما چيست چرا که در صورت اعطای يارانه های بالا بدون 
پشتوانه و بدون منابع مالی لازم، حتما يک سری خدمات اجتماعی 

کاهش داده می شود تا مثلا بتوان  450 هزار تومان يارانه داد.
وی دراين باره تصريح کرد: پس مهمترين سوال درباره پرداخت 
اينکه  ای است، ضمن  يارانه  منابع  تامين  بالا، چگونگی  يارانه های 
نيازمند  به شدت  که  نهادهايی  ساير  با  منابع  نسبت  و  ربط  و  خط 
تغييرات ساختاری است چيست؟ يعنی اگر به مردم بگوييد مردم ما 
پولی نداريم اما اگر بخواهيم به سه دهک پايين جامعه يارانه 450 
هزار تومانی بدهيم طبيعتا بايد عدد سنگينی برای پرداخت ماليات 
بدون  کلی  وعده  دادن يک  با  بنابراين  گرفته شود  ماليات  مردم  از 
اجرايی وعملی  اقتصادی،  زير ساخت های مطلوب  و  بسترها  اينکه 
آن آماده سازی شده باشد نمی توان چنين وعده ای را محقق کرد، 
بنابراين آنچه در پرداخت يارانه های بالا به مردم گفته می شود يک 
وعده کلی است که نشان می دهد اين طرح قطعا موفق نخواهد بود، 
چرا که بعيد به نظر می رسد نامزدها روی زير ساخت ها و چگونگی 

اجرای اين موارد به صورت ريز فکر و کار کرده باشند.

توسط سازمان زمين شناسي کشور انجام شد:

هشدار براي فرونشست زمين و اتمام ذخاير معدني در کشور

کارشناس و تحليلگر مسائل اقتصادی در گفت و گو با »اخبار صنعت«؛

وعده یارانه های بالا صادقانه است یا منظور رای آوری است؟

 مجري طرح پنبه 
خبر داد؛

 رشد 
21درصدي 
توليد پنبه

 21 رشد  از  کشاورزي  جهاد  وزارت  پنبه  طرح  مجري 
درصدي توليد پنبه در سال جاري خبر داد و گفت: ضريب 

خوداتکايي اين محصول در کشور به 68 درصد رسيده است.
جهاد  وزارت  پنبه  طرح  مجري  جريبي  هزار  ابراهيم 
کشاورزي ديروز در نشستي خبري با اشاره به اينکه برنامه سطح 
زير کشت براي سال جاري 115 هکتار بوده است، گفت: در 
حوزه سطح زير کشت حدود 16 درصد پيش بيني رشد داريم 
ضمن اينکه در عملکرد در واحد سطح نيز رشد 4 درصدي را 

پيش بيني مي کنيم.
وي با اشاره به اينکه توليد پنبه در سال جاري حدود 21 
درصد نسبت به سال گذشته رشد دارد، افزود: بر اساس پيش 
بيني ها امسال 327 هزار تن وش پنبه و 100 هزار تن الياف 

پنبه در کشور توليد خواهد شد.
هزارجريبي با اشاره به اينکه کشت پنبه در کشور از بهار 
آغاز شده است، گفت: پيش بيني ما اين است که کشت اول 
اين محصول در خرداد ماه به اتمام برسد و در حال برنامه ريزي 
هستيم که در مرداد ماه در مناطق گرمسيري نيز کشت اين 

محصول را نيز انجام دهيم.
مجري طرح پنبه وزارت جهاد کشاورزي به توسعه کشت 

تجاري پنبه در مناطق جديدي در کشور اشاره کرد و گفت: ما 
کشت پنبه را در مناطق گرم استان هايي مانند ايلام، لرستان 
و سيستان و بلوچستان در دستور کار داريم و تلاش مي کنيم 
حدود دو هزار هکتار کشت پنبه در اين مناطق داشته باشيم، 
اين محصول در  براي کشت  برنامه ريزي  همچنين در حال 
کرمانشاه هستيم و مقدمات کار در حال فراهم سازي است که 
از مرداد سال جاري يا در سال آينده اين کشت را انجام دهيم.

هزارجريبي تاکيد کرد: همه اين کارها بر اساس رابطه بين 
صنعت نساجي و کشاورزان در حال طراحي و اجراست.

مجري طرح پنبه وزارت جهاد کشاورزي با اشاره به اينکه 
ايران جزو کشورهاي خودکفا در زمينه پنبه بود و اين محصول 
را صادر مي کرد، گفت: سير نزولي توليد پنبه از سال 80 در 
کشور شروع شد و ما در سال 82 مجبور به واردات اين محصول 
شديم. تا اينکه سال 93 ميزان واردات از توليد پيشي گرفت 

و سال به سال نيز مقدار واردات بيشتر و توليد کمتر مي شد.
وي تاکيد کرد: در سال 99 موفق شديم توليد بهتري 
داشته باشيم و ميزان توليد داخل بيشتر از واردات شود. سال 
گذشته ميزان واردات 70 هزار تن و ميزان توليد حدود 80 هزار 

تن بوده است.

هزارجريبي با اشاره به اينکه اين بارقه اميدي است که 
مي کند،  حرکت  پنبه  حوزه  در  خوداتکايي  سمت  به  کشور 
تصريح کرد: اميدواريم با کمک صنعت مثل سابق در حوزه 

پنبه خودکفا شويم.
وي ميزان نياز کشور به پنبه را حدود 120 هزار تن اعلام 
از اين محصول را در  کردو گفت: سال گذشته 80 هزار تن 
داخل توليد کرديم بنابراين ضريب خوداتکايي ما به 68 درصد 

افزايش يافته است.
با اين حال صنعت نساجي در  افزود:  اين مقام مسئول 
سال هاي اخير رشد کرده و تقاضا افزايش يافته و به نظر مي رسد 
نياز کشور از 120 هزار تن به 150 هزار تن ارتقا يافته و حتي 
صنايع اعلام مي کنند نياز آنها در سال هاي آينده تا 200 هزار 
تن هم خواهد رسيد.هزارجريبي تصريح کرد: بنابراين بايد ميزان 
توليد را افزايش دهيم و برنامه ريزي ما اين است تا سال 1404 

در حوزه پنبه به خودکفايي کامل برسيم.
مجري طرح پنبه وزارت جهاد کشاورزي با اشاره به اينکه 
در سال 99، 140 ميليون دلار صرف واردات پنبه شد، گفت: 
اين رقم در مقايسه با سال ماقبل که 200 ميليون دلار صرف 

واردات شده بود 30 درصد از نظر ارزشي کاهش داشته است.


